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فصلنامه انجمن صنفی شرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته

درحالحاضر،تکمیلکریدورشمالوجنوبوافزایشدرآمدهایارزیکشورازطریقترانزیتوحملکالادراینکریدور،دراولویتسیاستهایدولت
قرارگرفتهاست.امریکهبهدلیلآنچهفراهمنبودنزیرساختهایتوسعهریلیگفتهمیشود،تاکنونامکانپذیرنشدهاست.بهگونهایکهازبخشریلی
بهعنوانحلقهمفقودهدرپروژهکریدورشمالوجنوبوالبتهدیگرکریدورحیاتیکشور،یعنیاتصالمرزهایشرقیوغربینامبردهمیشود.موضوعیکهبه
اعتقادکارشناسان،دلایلآنرابایددرساختارپیچیدهراهآهنبهعنوانمتولیاینحوزهجستجوکرد.بهگفتهتحلیلگران،اجرایینشدننقشههایراهبردی
بههمراهتصدیگریراهآهندرشرایطیکهاینساختارهرگونهنوآوریوسیاستهایتوسعهایرادرنطفهخفهمیکند،مهمترینعواملیاستکهبهدرجا

زدنهرسالهصنعتریلیکشورمنجرمیشودوانگیزهلازمرابرایسرمایهگذاریبخشخصوصیفراهمنمیکند.

مدیرعامل شرکت چند وجهی مپنا مطرح کرد:

لزومتغییرساختارراهآهن
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مرتضی علی احمدی مدیرعامل شرکت چندوجهی مپنا 
درباره ساختارهای حاکم بر صنعت ریلی کشور می گوید: 
تمامی  اگر ساختارهای موجود در  آن چه مسلم است، 
بخش ها درست و بر اساس شرایط و مصالح اقتصادی 
کشور طراحی شود، ایجاد تحول اجتناب ناپذیر خواهد بود 

و این روند قطعاً در راه آهن نیز قابل تسری است.
وی در ادامه افزود؛ راه آهن باید سیاست خود را به سمت 
ظرفیت های  از  استفاده  افزایش  و  تصدی گری  کاهش 
باید  راه آهن  واقع  در  کند.  متمرکز  خصوصی  بخش 
تصدی گری را کنار گذاشته و سیاست گذاری به همراه 
تنظیم قوانین و مقررات را در برنامه کاری خود قرار دهد.

مدیرعامل شرکت چندوجهی مپنا در این رابطه به لزوم 
واگذاری لکوموتیوها به شرکت های بخش خصوصی اشاره 

کرد و گفت: راه آهن باید ساختار خود را اصلاح  کرده و 
از کشورهای موفق دیگر در این زمینه الگوبرداری کند. 
از این طریق قادر خواهد بود با کوچک تر کردن سازمان 
و کاهش هزینه های جاری، به نوسازی و توسعه صنعت 
ریلی اقدام کند. البته در این راستا، حمایت های بودجه ای 

دولت نیز الزامی است.
الزام تدوین نقشه راه گفت:  علی احمدی در پاسخ به 
تاکنون نقشه راه زیادی تدوین شده است؛ اما متأسفانه به 
دلیل ساختار مدیریتی حاکم اجرا نمی شود. درواقع تعدد 
تغییرات مدیریتی باعث می شود مدیران ریسک تغییرات 
اساسی را در دوره مدیریت خود تقبل نکنند. به گونه  ای 
که معمولًا مدیران سعی دارند تا با شرایط موجود خود را 

وفق داده و بر اساس سلیقه رفتار کنند.

این فعال صنعت ریلی گفت: مجموعه ای همچون راه آهن 
باید برنامه کوتاه مدت داشته باشد تا تأثیر آن در 3 تا 
بر زیر  آنکه علاوه  آینده مشخص شود. ضمن  4 سال 
بخش ها، باید خود بخش نیز تغییرات ساختاری داشته 
تا  داشت  انتظار  نمی توان  صورت  این  غیر  در  باشد. 
زیرمجموعه ای مثل راه آهن بتواند اصلاحات ساختاری 

خود را به مرحله اجرا برساند.
باعث  به حمایت های جزیره ای که بعضاً  وی در پاسخ 
واردات  )همچون  ریلی می شود  توسعه  روند  در  تأخیر 
لکوموتیو از چین که به واسطه حمایت از مپنا به تعویق 
افتاد(، گفت: در این رابطه آن چه مسلم است، استفاده 
از ظرفیت های تولید داخل در اولویت قرار دارد. اما باید 
سرمایه گذاری ها  میزان  و  داخلی  ظرفیت های  ابتدا  در 

مشخص شود و پس  از آن وارد فاز توسعه شد.
علی احمدی ادامه داد: به نظر می رسد در ابتدا راه آهن 
باید لکوموتیوهای موجود را در اختیار بخش خصوصی 
قرار دهد و از سرمایه این بخش برای نوسازی ناوگان 
بهره گیری کند. همچنین؛ در مرحله بعد ضرورت دارد 
نسبت به توان و ظرفیت تولید داخل کشور اطمینان 
حاصل شود. درنهایت مابقی نیاز از طریق واردات صورت 

گیرد.
بررسی  بدون  این که  ریلی،  مدیر صنعت  این  گفته  به 
نسبت به واردات اقدام شود، قطعاً نمی تواند اثرات مورد 

نظر را در صنعت ریلی داشته باشد.
مدیرعامل شرکت چندوجهی مپنا همچنین در خصوص 
باید  نرخ گذاری  گفت:  کرایه حمل  و  بلیت  نرخ گذاری 
آن چه  شود.  لحاظ  بازار  شرایط  آن  در  و  باشد  رقابتی 
مسلم است، صنعت ریلی با رقیب قدرتمندی همچون 
بخشی  این که  بنابراین؛  است.  مواجه  جاده ای  حمل 
به  نسبت  یک جانبه  به صورت  خود  منافع  تأمین  برای 
بر  آن  تبعات  و  نبوده  اقدام کند، درست  قیمت گذاری 
سرمایه  بخش خصوصی نمایان می شود. موضوعی که 
هم اکنون باعث شده تا بخش خصوصی از انگیزه کافی 
برای سرمایه گذاری در توسعه و نوسازی برخوردار نباشد.


